



## СОДЕРЖАНИЕ\*

## ПРАВО, ГОСУДАРСТВО, ОБЩЕСТВО В XXI ВЕКЕ

- 3 «Будущее» как аттрактор современных политико-правовых и социально-экономических трансформаций: обзор основных проблем и подходов  
*Мамычев А.Ю., Фролова Е.Е., Ким А.А.*
- 18 Национально-культурный тренд в исследовании российского политико-правового пространства в начале XXI века: от морфологии правового сознания к типологии правового менталитета  
*Мордовцев А.Ю., Мордовцева Т.В., Ким А.А.*
- 25 Риски и угрозы цифровизации  
*Гайворонская Я.В.*
- 33 Проблема правового регулирования цифровой реальности как вызов общей теории права  
*Уханов А.Д.*
- 42 Искусственный интеллект: новые вызовы и перспективы  
*Матюк Ю.С., Мамычев А.Ю.*

## ЦИФРОВЫЕ ТЕХНОЛОГИИ И ЮРИДИЧЕСКАЯ ПРАКТИКА

- 49 Онлайн судопроизводство в Российской Федерации  
*Русакова Е.П., Зайцев В.В.*
- 55 Цифровизация юридической профессии: о рисках и угрозах цифровизации рынка труда  
*Гайворонская Я.В., Каримова Ю.И.*
- 64 Использование автономного оружия с позиции принципов международного гуманитарного права  
*Дремлюга Р.И.*
- 72 Выход из матрицы: возможен ли отказ от цифровых документов и идентификаторов личности в России  
*Петрова Д.А., Мартянов Н.Р.*

\* Внутри тома журнала (все выпуски за текущий год) нумерация страниц сквозная, т.е. продолжающаяся из выпуска в выпуск.

## CONTENTS\*

## LAW, STATE, SOCIETY IN THE XXI CENTURY

- 3 “The future” as an attractor of modern political, legal and socio-economic transformations: an overview of the main problems and approaches  
*Mamychev A.Yu., Frolova E.E., Kim A.A.*
- 18 National and cultural trend in a research of the Russian political and legal space of the beginning of the 21st century: mental measurement of modernization strategy  
*Mordovtsev A.Yu., Mordovtseva T.V., Kim A.A.*
- 25 Digitalization risks and threats  
*Gaivoronskaya Ya.V.*
- 33 The problem of legal regulation of digital reality as a challenge to the general theory of law  
*Ukhanov A.D.*
- 42 Artificial intelligence: new challenges and prospects  
*Matyuk Yu.S., Mamychev A.Yu.*

## DIGITAL TECHNOLOGY AND LEGAL PRACTICE

- 49 Online legal proceedings in the Russian Federation  
*Rusakova E.P., Zaytsev V.V.*
- 55 Digitalization of the legal profession: on the risks and threats of digitalization of the labor market  
*Gaivoronskaya Ya. V., Karimova Yu.I.*
- 64 The use of Autonomous weapons from the perspective of the principles of international humanitarian law  
*Dremliuga R.I.*
- 72 The way out of the matrix: is it possible to refuse digital documents and personal identifiers in Russia  
*Petrova D.A., Martyanov N.R.*

\* Inside the volume of the journal (all issues for current year) the pagination is sequential, thus continues from issue to issue.

79 Правовые режимы защиты персональных данных в условиях цифровизации  
*Петрова Д.А.*

86 Организованная киберпреступность в современных условиях цифровой трансформации социальных отношений  
*Лобач Д.В., Смирнова Е.А.*

#### ЦИФРОВАЯ ТРАНСФОРМАЦИЯ ГОСУДАРСТВА И ПОЛИТИЧЕСКОГО ПРОЦЕССА

94 Цифровая демократия в условиях пандемии: этико-правовые и политические аспекты. Часть 1  
*Мирошниченко О.И., Мамычев А.Ю.*

100 Цифровая демократия в условиях пандемии: этико-правовые и политические аспекты. Часть 2  
*Мирошниченко О.И., Мамычев А.Ю.*

105 Цифровизация политического процесса современной России: опыт проблемного анализа  
*Потанина О.В.*

113 Повышение вовлеченности в электоральный процесс посредством внедрения дистанционных цифровых технологий  
*Тен Е.В.*

#### ИННОВАЦИОННЫЕ ТЕХНОЛОГИИ В СОЦИАЛЬНО-ЭКОНОМИЧЕСКОЙ ДЕЯТЕЛЬНОСТИ

120 Проблемы правового регулирования экономических отношений и взаимодействия права и экономики в зарубежной правовой доктрине в условиях цифровой экономики  
*Евсеева Т.В.*

134 Цифровизация контроля за трансграничным движением капитала российских резидентов – физических лиц  
*Ценова Е.А.*

139 Цифровизация и роботизация сельского хозяйства в современном Китае: основные приоритеты, направления инновационной политики государства  
*Мамычев А.Ю., Склярова С.А.*

79 Legal regimes for the protection of personal data in the context of digitalization  
*Petrova D.A.*

86 Organized cybercrime in modern conditions of digital transformation of social relations  
*Lobach D.V., Smirnova E.A.*

#### DIGITAL TRANSFORMATION OF THE STATE AND POLITICAL PROCESS

94 Digital democracy in the context of the pandemic: ethical, legal and political aspects. Part 1  
*Miroshnichenko O.I., Mamychev A. Yu.*

100 Digital democracy in the context of the pandemic: ethical, legal and political aspects. Part 2  
*Miroshnichenko O.I., Mamychev A. Yu.*

105 Digitalization of the political process of modern russia: experience of problematic analysis  
*Potanina O.V.*

113 Increasing population involvement in the electoral process through the introduction of remote digital technologies  
*Ten E.V.*

#### INNOVATIVE TECHNOLOGIES IN SOCIAL AND ECONOMIC ACTIVITIES

120 Legal Regulation of Economic Relations and Convergence of Law and Economics Issues at Foreign Legal Doctrine in the Digital Economy  
*Evseeva T.V.*

134 Digital control over transboundary movement of resident individuals' capital in Russia  
*Tsepova E.A.*

139 Digitalization and robotization of agriculture in modern China: the main priorities and directions of the state's innovation policy  
*Mamychev A. Yu., Sklyarova S.A.*